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          23.56.2021křest adam daněk svD 

604 1. Sl  

ž138, 3Odpověděl jsi mi v den, kdy jsem tě volal, dodal jsi mé duši sílu. 4Hospodine, všichni králové země ti 
vzdají chválu, až uslyší, co jsi vyřkl. 5Budou zpívat o Hospodinových cestách, neboť sláva Hospodinova je 
velká. 

P 604 2.-4.sl buď sláva… 

Bože, jenž jsi v nebesích, jenž jsi svatý a jiný než jsme my, přece v sobě nosíme tvůj obraz. Je to překvapivé a prosíme, 
odpusť, že někdy tvůj obraz zamlžujeme. Děkujeme ti za dar Kristovy záchrany, za to, že On tvůj obraz v nás vyjasnil. 
Děkujeme za dar Ducha svatého, který ten obraz každý den znovu čistí. Děkujeme za sílu z Ducha svatého, za to, že 
znovu a znovu dodává naději, za to, že nám umožňuje přijímat i dávat lásku. Chválíme tě za ty mnohé dary, za to, že 
na nás pamatuješ, že denně rozpoznáváme tvoji lásku. Amen 

1.čt Mt1913Tehdy k němu přinášeli děti, aby na ně vložil ruce a pomodlil se; ale učedníci jim to zakazovali.14Ježíš 
však řekl: „Nechte děti a nebraňte jim jít ke mně; neboť takovým patří království nebeské.“ 15Požehnal jim a šel dál. 

Křestní promluva 

Manželé Martina a Aleš Daňkovi požádali o křest svého syna Adama. My všichni s nimi smíme dnes prožít vzácný 
okamžik Boží přítomnosti při křtu dítěte. Jedním z významů křtu jejich dítěte, jak to chápou Aleš a Martina, je: aby byl 
zahrnut do lásky, kterou si slíbili. Za další důležitý motiv křtu považují požehnání Boží pro jejich syna Adama 

Proto jsem sáhla po malé úvaze o požehnání od katolického teologa a velmi moudrého člověka Anselma Grüna:  

„Mnozí rodiče mají ve zvyku, než jdou děti večer spát, jim požehnat. Když je dítě malé, vnímá v požehnání bezpečí a 
ochranu. Některé maminky kladou dítěti mlčky ruku na čelo a modlí se za ně. Dítě tak může zakusit, že nad ním drží 
svou dobrou ruku Bůh, že mu žehná a že je miluje. Někteří tatínci dělají svým potomkům křížek na čelo pokaždé, když 
na delší dobu opouštějí domov. Jedna maminka mi vyprávěla, že děti vždycky samy nastavily čelo, aby jim mohla 
požehnat. Očividně toužily po něžném doteku požehnání. Zakoušely v něm zaslíbení: „Bůh ti požehnal. Nemyslím na 
tebe jen já, ale drží nad tebou svou ochrannou ruku sám Bůh.“ Když děti vyrostly a dospěly, maminka se začala 
zdráhat znamenat je křížkem na čele, ale když to jednou neudělala, její dospělí synové si to od ní sami vyžádali. 
Mateřské požehnání se jim stalo potřebou. Po čem to ti mladí muži vlastně toužili? Protože je osobně neznám, mohu 
se jen domnívat. Myslím si však, že si přáli zakoušet na vlastním těle, že jsou požehnaní, že nejsou sami, že je svou 
láskou neprovází jen jejich maminka, ale také Bůh, který je s nimi, přestože se ve vzdáleném cizím prostředí cítí sami. 
Proto bych rád povzbudil všechny matky a otce, aby svým dětem žehnali. 
 
Tímto láskyplným gestem signalizujeme druhému:„Jsi dobrý. Všeho protikladného v tobě se dotkla Boží láska. Patříš 
Bohu. Nepanuje nad tebou žádný král nebo císař. Jsi svobodný. Jsi pod Boží ochranou. Jdi svou cestou pod milujícím 
pohledem Boha, který ti říká: ‘Vítej v tomto světě. Důvěřuj životu. Jdu s tebou.’“  

Inspirována touto úvahou jsem pro Adama Josefa vybrala tento křestní verš „Neboj se, já jsem tě vykoupil, povolal 
jsem tě tvým jménem, jsi můj. Iz,43,1b 

Píseň-varhany 

2. čtení, J 14 

23Ježíš mu odpověděl: „Kdo mě miluje, bude zachovávat mé slovo, a můj Otec ho bude milovat; přijdeme k němu a 

učiníme si u něho příbytek.24Kdo mě nemiluje, nezachovává má slova. A slovo, které slyšíte, není moje, ale mého 

Otce, který mě poslal.25Toto vám pravím, dokud jsem s vámi.26Ale Přímluvce, Duch svatý, kterého pošle Otec ve 
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jménu mém, ten vás naučí všemu a připomene vám všecko, co jsem vám řekl. 27Pokoj vám zanechávám, svůj pokoj 

vám dávám; ne jako dává svět, já vám dávám. Ať se vaše srdce nechvěje a neděsí! 

Milí bratři a sestry,  

Dnes jsou svatodušní svátky a o Duchu svatém toho zas tak moc řečeno nebylo. A nebude ani dál. Nebo ne příliš. 
Duch svatý je podoben větru a stále uniká úvahám, špatně se o něm mluví. Možná podle toho větru by se dalo říct, 
že se nedá chytit. Nemluvíme o něm příliš, jen tak ho sem tam zmíníme, ale právě teď, po celou dobu konání 
bohoslužeb, a ještě více při svátostech, křtu a večeři Páně, s ním počítáme, bez jeho přítomnosti by to nebyla ani 
bohoslužba, a svátost už vůbec ne. 

Duch svatý je činná moc, podle Ježíšových slov činí například to, že připomíná všechno, co Ježíš byl a je a co řekl. 
Dnes například nám mohlo opět nově zaznít Ježíšovo slovo Já jsem s vámi po všechny dny, a pokud zaznělo, bylo to 
jistě vanutím Ducha svatého.  

O Duchu svatém příliš nemluvíme. Jenom ho spíš zmíníme, a to odpovídá činnosti Ducha, jakoby o nás zavadil, jakoby 
nás ovanul. Jedním z míst, kde ho zmíníme vždy, jsou slova ustanovení křtu podle Matoušova evangelia – křtím tě ve 
jméno Otce i Syna i Ducha svatého. Pečlivě si povšimněte této formulace – ve jméno- to je jako bychom křtěného do 
toho jména položili, jakoby do Boží náruče.  

V katechismu, který má název Poetický je tato křtěcí formule vysvětlována ve vztahu ke křtu dětí. Většina z nás byla 
pokřtěna, když jsme byli děti. Avšak je pochopitelné, že toto vysvětlení se netýká jen křtu dětí, ale křtu vůbec. 
Vyslechněme slova vysvětlení křtěcí formule pro sebe, jako pokřtění, jako něčí děti, jako něčí rodiče.  

Děti jsou vzpomínkou na Boha. Jsme si vědomi: Je zázrak, že život je. V tomto zázraku je Bůh skrytý jako hlas, který 
říká: je dobře, že se toto dítě narodilo. Víra se projevuje vděčností za to. Proto křtíme ve jméno Otce a křest dáváme 
každému dítěti s sebou jako nesmazatelnou pečeť. To mu dává jistotu: Jsi pokřtěn ve jméno toho, který stvořil 
všechno. On na tebe volá: „ Povolal jsem tě jménem tvým. Jsi můj.“ Nepatříš žádnému člověku. Jsi svobodný. 

Ano, křest je také projev vděčnosti za život. Už jsem se s tím setkala vícekrát, že si rodiče přáli křtem vyjádřit, jak jsou 
vděčni za to, že dostali právě toto dítě. A svoboda je, řekla bych, nedílnou součástí víry, svoboda, ta diskutovaná a 
diskutabilní veličina, diskutabilní v tom smyslu, že pořádně nevíme co to je a neumíme s ní zacházet. Vždycky je to 
zřetelnější, když si k tomu přečteme verš z Izajáše- Povolal jsem tě jménem tvým. Jsi můj. To znamená, že jediný, kdo 
je nade mnou, je Bůh, a nic jiného nemá nade mnou moc. To je svoboda mnohem jasněji stanovená než třeba to, že 
svoboda začíná tam, kde končí svoboda druhého člověka. Svoboda jako život před Bohem, jemuž budeme skládat 
účty a jenž nám rozumí víc, než my sami sobě, to považuji za jasné stanovaní obsahu svobody.  

Katechismus pokračuje o křtu „ve jméno Syna“ takto: Nečeká ale tyto děti mnoho strastí? Proto křtíme ve jméno 
Ježíše. Víra je odvaha k životu. Proto dětem dáváme na cestu znamení křtu, aby je provázelo v temných i jasných 
hodinách. Znamení křtu k nim volá: Jste pokřtěni ve jméno Ježíše. Buďte následovníky toho, který učil: Milujte své 
nepřátele!  

Tady se každý rodič zachvěje. Přáli bychom si, aby naše děti nečekaly žádné strasti. Tak velmi bychom si někdy přáli, 
abychom mohli za své děti něco vyřešit nebo podstoupit. Čím jsou starší, tím to jde míň. Stojí nás to nejednu 
bezesnou noc. Křest ve jménu Ježíše mluví i o trápení, protože on trpěl. Proto i my rodiče se můžeme spolehnout, že 
tam, kde už to za svoje děti nebudeme moci vyřešit, tam přijde Kristus, který ví moc dobře, jaké to všechno je. My ho 
můžeme prosit, aby s našimi dětmi byl a podržel je, poslal jim pomoc, kde my už pomoci nemůžeme. Prosíme o to 
Ježíše, který trpěl, byl ukřižován, ale je živý a jde s námi i s našimi dětmi.  

A pak ve „jméno Ducha svatého“, o tom je v katechismu toto: Mnozí se dotazují: Nejsou Ježíš a Bůh daleko v nebi? 
Nepatří do vzdálené minulosti? Proto křtíme ve jméno Ducha svatého. Bůh nám chce být v životě nablízku, abychom 
v sobě cítili odvahu k životu. Uprostřed života se začíná něco nového jako stvoření z ničeho. „Kde je Duch Páně, tam je 
svoboda. Tyto děti jsou povolány ke svobodě.  

http://biblenet.cz/b/John/14#v27
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Opět svoboda, ale také blízkost. Křtít a věřit v Ducha svatého znamená věřit v blízkost Boží. V takovou tu každodenní, 
na dotek, v běžných starostech, v tom, co nás potkává, co řešíme, čím se trápíme, z čeho se radujeme. Duch svatý je 
prostě pojem pro Boží blízkost, která o nás jeví zájem a provází nás od pondělka do neděle. A potom odvaha k životu. 
Přiznávám se, že to je pro mě velmi důležitá věc. Mít odvahu k životu, když věci nejsou ani trochu ideální. A také je 
pro mě důležité, že Duch je v hebrejštině ženského rodu, takže to tak nějak vyjadřuje mateřskou péči Boží o člověka, 
tedy i o naše děti, a to je právě pro mě velmi podstatné, protože bych si přála vyřešit mateřským způsobem za svoje 
děti všechny jejich problémy, a ono to nejde, tak věřím, že Boží péče je i mateřská a zvládne to za mě.  

Z katechismového shrnutí křtěcí formule pro vás mám jen jednu větu:  My všichni jsme nekonečně cenní.  Velmi si 
toho vážím, že to tak pan Theissen napsal. Jsme cenní, protože o nás Bůh má zájem. Zde bych ráda připomněla toho 
prvního citovaného teologa, který mluvil o požehnání, což zaznělo před křtem: „Jsi dobrý. Všeho protikladného v 
tobě se dotkla Boží láska. Patříš Bohu. Nepanuje nad tebou žádný král nebo císař. Jsi svobodný. Jsi pod Boží 
ochranou. Jdi svou cestou pod milujícím pohledem Boha, který ti říká: ‘Vítej v tomto světě. Důvěřuj životu. Jdu s 
tebou.’“  

A to je vyjádřeno právě formulí křtu. Položením do náruče Boha, který je nad námi, který je s námi a který stojí o to, 
aby s námi byl.  

Být rodičem není vůbec lehký úkol. Máme však naději, že nad tím vším, co jsme jako rodiče udělali špatně, je ještě 
Bůh, kterého nazýváme Otcem. Kvůli Duchu svatému ho můžeme nazývat i matkou, je to jedno. Představuji si, jak to 
je těžké být otcem a matkou všech těch lidí, co jsou na zemi a představit si to neumím. Jenom si přeji, aby pro naše 
děti byl oporou, úběžníkem, ochranou, aby udělal to, co už my nezvládneme, aby s nimi byl. To je ostatně zaslíbení 
Kristovo, že bude s námi, až do skonání tohoto věku a my rodiče na to myslíme tak, že bychom ho chtěli prosit, aby 
byl s našimi dětmi, když my nemůžeme. Nechť nás jeho milost posílí. A.  

Píseň 367 

Oznámení 

Pane Ježíši, svěřujeme ti naše děti, a protože jsme si jisti, že ty jsi s nimi, voláme k tobě: chvála tobě, Pane. 
Svěřujeme ti naše rodiče, a protože jsme si jisti, že ty jsi s nimi, voláme k tobě: chvála tobě, Pane.  
Svěřujeme ti nemocné, a protože jsme si jisti, že ty jsi s nimi v jejich slabosti, voláme k tobě: chvála tobě, Pane. 
Svěřujeme ti ty, kteří oplakávají své mrtvé nebo jsou zoufalí z toho, že od nich někdo odešel, a protože jsme si jisti, že 
ty jsi s nimi v jejich trápení, voláme k tobě: chvála tobě, Pane.  
Svěřujeme ti všechny, kteří mají těžkou práci, velkou odpovědnost a příliš mnoho starostí, a protože jsme si jisti, že ty 
posíláš svého Ducha, aby pomáhal, voláme k tobě: chvála tobě, Pane.  
Svěřujeme do tvé péče naši zemi, a protože jsme si jisti, že ty jsi s námi, voláme k tobě: chvála tobě, Pane.  
Celý svět je, Pane Kriste, ve tvé moci, ty ho spravuješ mocí svého Ducha, aby žil jako dobré stvoření Boha Otce. ZA 
tuto jistotu děkujeme a voláme k tobě: chvála tobě, Pane. Amen 

Jděte v pokoji. Buďte dobré mysl. Držte pevně to, co je dobré. Neodplácejte nikomu zlem za zlo. Posilujte mdlé. 
Podpírejte slabé. Pomáhejte unaveným. Dodávejte odvahy bázlivým, radosti smutným, naděje přepracovaným. Ctěte 
všechny lidi . A služte svému Pánu 
Požehnání  Boha všem:  Bůh Otec, Syn i Duch svatý buď s vámi a zůstávej nad vámi vždycky  

Píseň 675 


